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RESUM I ACORDS DEL GRUP DE TREBALL SOBRE L’ABORDATGE DE LES 

VIOLÈNCIES MASCLISTES (GTVM) DEL CONSELL DE LES DONES DE 

BARCELONA (CDB) 

 

 

 

(7a. Reunió) 

 

Data: dimarts 6 de juny de 2017 

Hora: 18:00 

Lloc: C. València 344, Entresòl, Espai1 

 

 

Assistents: 

 

- Montse Pineda, Creación Positiva, co-coordinadora GTVM 

- Neus Pociello, Fundació Aroa, co-coordinadora GTVM 

 

- Sílvia Aldavert, APFCiB 

- Nausica Castelló; ABD 

- Begonya Enguix, ICA 

- Montse García, COPC 

- Mariana González, AADAS 

- Beatriu Masià, Tamaia, viure sense violència 

- Roser Moix, CIPAIS 

- Blanca Padrós, Comissió Dones advocades 

- Marina Partera, COPC 

- Miriam Vázquez SURT 

- Júlia Vega, Almena, Cooperativa Feminista 

 

- Marta Cruells, cap gabinet Regidoria Feminismes i LGTBI 

- Mercè Fernández, secretària CDB 

 

 

Ordre del dia: 
 

- Retorn i debat a l’entorn de les aportacions realitzades aquest darrer semestre 
pel GTVM 

- Informacions d’interès per part de les membres del Grup. 



 

 
 
 
 
 
 
 

 

 

Temes tractats: 
 
 

En primer lloc, Neus Pociello, co-coordinadora del GTVM, explica el document-síntesi 
que s’ha enviat a totes les membres del Grup de Treball (s’adjunta aquest document). 

Es tracta d’un esquema que ha de servir per detectar buits, analitzar en què cal 
aprofundir, etc. i que es basa en el Pla de Treball que es va acordar en iniciar aquestes 

sessions. 
 
L’altra coordinadora del GTVM, Montse Pineda,  afegeix que ambdues consideren que 

ens trobem en un moment idoni per analitzar el treball realitzat, veure si es vol seguir 
amb els mateixos objectius que es van marcar en el seu moment i com s’articulen les 

aportacions del GTVM en relació a l’acció de govern de l’Ajuntament. 
 
Així mateix, posen sobre la taula el fet que hi ha temes que no es treballen des del 

GTVM, com és el del tràfic d’éssers humans amb finalitats d’explotació sexual . 
 

Assenyalen que es podrien treballar dos blocs diferenciats: 
 

a) Enfocament i prioritats marcades 

b) Metodologia de treball 
 

 
Inicia el torn d’intervencions Mariana González, d’ADDAS, comunicant que han 
treballat el tema del GTVM en el si de la seva associació i que valoren positivament la 

feina realitzada, tot i que, remarquen, caldria aprofundir més per tal d’arribar a acords 
concrets i poder, així, donar visibilitat pública a aquests acords. 

 
Com a ADAAS vol destacar: 
 

1. L’interès que va tenir la sessió sobre el marc conceptual de les violències 
sexuals, ja que, al no haver-hi legislació de referència, considera que és molt 

important tenir el tema ben clarificat. Posa de manifest que encara manca per 
explicar les propostes concretes de les autores de l’esmentat estudi. 

2. La importància de realitzar un mapa d’actius contra les violències masclistes, 

com a mesura, entre altres coses, de visualització de les membres del GTVM. 
3. El gran interès social de les accions preventives en espais d’oci, prevenció que 

s’hauria d’estendre més enllà d’aquests espais. 
4. La victimització secundària de l’UFAM (ST. Joan de Déu). Li gradaria poder fer 

un seguiment de com s’està tractant aquest tema. 

 
Comunica a les assistents l’estudi que s’està duent a terme des de la seva entitat 

“Dones valentes”, que tracta d’una anàlisi sobre les notícies aparegudes als mitjans de 
comunicació sobre agressions sexuals. 

 
 
Tot seguit, Marina Partera, del COPC manifesta que està disposada a continuar 

treballant, però que li agradaria fer un seguiment en relació a les aportacions del 
GTVM i l’acció de govern municipal. Així mateix, planteja la qüestió de com es pot fer 
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aquest seguiment i també de com s’aconseguiria un retorn i ressonància amb les 
altres entitats del CDB. 

 
 
Roser Moix, de CIPAIS, proposa que tal vegada una solució per operativitzar el Grup 

de Treball seria fer subcomissions o reunions per petits grups. També expressa que 
queda pendent, en l’àmbit de la violència sexual, les violacions dins del matrimoni, 

tema que està totalment silenciat. 
 
 

Júlia Vega, d’Almena, Coop. Feminista, remarca la importància de la incidència 
política, objectiu primordial del Grup de Treball i, en conseqüència, creu que cal 

analitzar de forma més aprofundida com es pot demanar el rendiment de comptes de 
l’Ajuntament en aquest espai de treball. Afegeix que si no hi ha incidència política, es 

perd motivació. 
 
 

Marina Partera, del COPC, remarca la importància de la metodologia en el 
funcionament del GTVM, com per exemple, poder disposar dels materials referits al 

tema a tractar abans de cada sessió. 
 
 

Per la seva part, Beatriu Masià, de Tamaia, Viure sense Violència, mostra el seu 
acord amb el que ha exposat Júlia Vega. A nivell de metodologia planteja la qüestió de 

com recollim la informació al Grup i quin retorn en fem. També posa de manifest la 
necessitat de poder comptar dins del Grup amb representació comunitària de dones 
d’altres cultures i, si això no fos possible, analitzar-ne els motius. També explica que 

en relació amb la violència sexual en les relacions de parella, moltes dones, tot i patir-
la, no en tenen consciència. 

 
 
Blanca Padrós, de la Comissió de Dones Advocades, té la sensació de que tot el que 

es diu potser queda una mica dispers. Proposa, a nivell metodològic, incorporar 
l’adopció d’acords al final de cada sessió, per tal de canalitzar la informació rebuda i el 

treball del Grup, així com l’execució posterior d’aquests acords. 
 
 

Sílvia Aldavert, de l’APFCiB, diu que està d’acord en tot el que s’ha dit fins el 
moment, tot i que, des del seu punt de vista, es barreja el tema de propostes generals 

i organització del propi espai de treball. Explica que té la sensació que ha vingut més a 
“escoltar” i que manca més espai per tal que el GTVM faci propostes i que cal que les 
presentacions per part de l’Ajuntament siguin més curtes. Per què, quines són les 

propostes que l’Ajuntament ha incorporat?. Proposa que a la propera reunió 
l’Ajuntament faci un retorn de tot plegat. Ella creu que la metodologia de treball és 

clau. Quin és el rol del GTVM? Què fem? Com ho fem? I per a què ho fem? 
 
 



 

 
 
 
 
 
 
 

 

Míriam Vázquez, de la Fundació SURT, opina que cal tenir en compte que costa cert 

temps treure profit d’un grup de treball. Cal definir clarament les prioritats a treballar i 
que potser es requereix d’una sessió sobre aquests aspectes, tot calendaritzant per 
temes el nombre de sessions per arribar, finalment, a acords i propostes. Considera 

que el plantejament de poder arribar a acords a cada sessió no és viable, ja que amb 
una sola sessió pot ser difícil extreure’n. Així mateix, opina que cal més 

representativitat de dones d’altres cultures i de dones trans. 
 

 
Montse Pineda, de Creación Positiva, vol mostrar la seva satisfacció amb la feina feta 
i opina que ara és el moment d’aturar-nos i pensar. A partir d’ara, hi haurà menys 

presentacions i més temps per aprofundir, ja que ja el GTVM ja coneix els documents 
programàtics més importants. Des del seu punt de vista sí que hi ha hagut debat, tot i 

que amb la priorització de temes no sempre hi ha hagut acord entre les coordinadores 
i l’Ajuntament. En relació a això, posa com a exemple la Estratègia de prevenció del 
sexisme, Estratègia que en relació a la qual no hi va haver, per part el GTVM, massa 

aportacions, possiblement perquè la presentació no es va fer de la forma més adient. 
Opina que això pot ser degut a que no es comptava amb la documentació prèviament i 

el procés de recollida d’aportacions posterior no va encaixar massa amb les 
expectatives de participació de les entitats en aquesta Estratègia. 
 

Segons Neus Pociello, de la Fundació Aroa, s’ha dut a terme la primera fase de 
treball, que consistia en el coneixement de les polítiques de l’Ajuntament. Tanmateix, 

al darrer Plenari es va veure per les preguntes que feien determinades membres del 
CDB (les que no formen part del GTVM), que no disposaven d’informació sobre el 
tema. Es pregunta com es pot fer per tal que la informació arribi a tothom? Potser 

caldria establir un “mini-circuit” per tal que serveixi de guia per incorporar la 
metodologia del GT i avançar en la línia de fer propostes concretes, incidència política i 

ressonància amb les entitats del CDB? 
 
 

Sílvia Aldavert, de l’APFCiB, torna a prendre la paraula per preguntar quin és el 
paper del GTVM i del CDB en general. Remarca el fer que el GTVM no sigui present a 

l’Estratègia contra el sexisme ni a la Taula contra el Tràfic d’éssers humans amb 
finalitats d’explotació sexual. Creu que s’ha de clarificar el rol del GTVM i del CDB. 
 

 
A tot això, Marta Cruells, cap de gabinet de la regidoria de Feminismes i LGTBI, 

respon: 
 
Hi ha dos temes ben diferenciats: a) l’Estratègia de prevenció del sexisme i b) la Taula 

contra el Tràfic.  
 

En relació a l’Estratègia, el grup de treball que es va crear estava liderat i centrat per 
entitats que treballen dins l’àmbit educatiu, que no són, precisament, les que integren 

el GTVM, sinó les que estan molt lligades a la Xarxa d’Escoles i Instituts per a la 
Igualtat i la no-Discriminació. Es va crear un Grup Motor, el qual va veure la necessitat 
d’anar més enllà d’aquest àmbit. En conseqüència, es van crear grups de debat 

paral·lels al Grup Motor (migrades, gitanes, membres d’altres departaments 
municipals, entrevistes a personal expert...) i per això no es va creure necessari la 
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participació inicial del GTVM. Ara el Grup Motor ja s’ha desfet i es crearà una comissió 
de persones expertes. Encara s’està treballant en tot plegat i, si el GTVM desitja que 

l’Estratègia es torni a presentar per tal de copsar el moment en que es troben els seus 
continguts, no hi haurà cap mena de problema. En definitiva, es tracta d’un procés  de 
definició de política pública que s’ha anat obrint. 

 
En relació a la Taula de Tràfic, es tracta d’un tema més complex, per la seva pròpia 

naturalesa, tema que no s’havia treballat mai de forma aprofundida dins l’Ajuntament. 
Requereix de trobades amb els diferents cossos policials, fiscalia, judicatura..., la qual 
cosa implica tot un procés de negociació. Es tracta, en definitiva, d’aconseguir una 

òptima coordinació interadministrativa, per la qual cosa només implica a entitats 
especialitzades en el tema. És per això que veu difícil la presència del GTVM, a 

diferència de l’Estratègia contra el sexisme. 
 

 
Intervé Montse Pineda, de Creación Positiva, mostrant el malestar que va ocasionar 
la poca vinculació de l’Estratègia contra el sexisme amb les violències masclistes, tot i 

que ningú vol deslegitimar ni les entitats que hi intervenen ni els procediments 
emprats.  

 
 
Júlia Vega, d’Almena Cooperativa Feminista, opina que hi ha el risc de diluir el rol el 

CDB i que es vagin fragmentant les polítiques contra les violències masclistes i llavors 
tot queda una mica dispers. Caldria incorporar de manera sistemàtica la consulta de 

l’Ajuntament de Barcelona al GTVM i al CDB en qualsevol tema relacionat amb els 
drets de les dones, ja sigui a través de convocatòria ordinària o reunions 
participatives. A partir d’aquí pregunta per què es participa al Circuit contra la 

Violència i no en les altres coses? 
 

 
En relació a aquest punt, Míriam Vázquez de SURT, Fundació Privada, expressa que 
a la Taula de Tràfic hi hauria d’haver alguna representació del GTVM. 

 
 

Segons Beatriu Masià, de Tamaia, és molt important clarificar el rol del GTVM. Diu 
que la seva entitat va participar en la definició de l’Estratègia contra el sexisme i els hi 
va sobtar que no es plantegés com un tema lligat a la violència masclista. 

 
 

Sílvia Aldavert, de l’APFCiB, creu que cal esclarir quina persona o persones van als 
diferents grups de treball per evitar treballar de forma dispersa. Posa com a exemple 
el fet que des dels diferents grups s’està treballant des de models totalment diferents. 

Li preocupa la fragmentació d’agendes pels drets de les dones. Tanmateix, remarca 
que per primera vegada es produeix una coproducció de polítiques públiques, però 

que, malgrat tot, encara manca participació. 
 
 



 

 
 
 
 
 
 
 

 

Pren la paraula Marta Cruells, cap de gabinet de la regidoria, per clarificar que 

l’Estratègia de prevenció del sexisme és dins la Mesura de Govern sobre abordatge de 
les violències i que, per tant, s’ha pogut treballar al GTVM. Creu que cal diferenciar, 
atès que el govern ha obert molts espais de coproducció de polítiques públiques i 

potser ara hi ha una mica de caos i, per tant, recull la necessitat d’ordenar els espais 
de participació i els nexes de coordinació. 

 
Pel que fa a la taula del Tràfic, es tracta de crear un circuit per coordinar els diferents 

actors que hi intervenen. Cal remarcar que les entitats que hi assisteixen i que han de 
formar part el circuit de coordinació porten casos directes i col·laboren en la creació 
d’indicadors de detecció. Per tant, és important diferenciar determinades coses, ja que 

no tots els espais són iguals. 
 

Pel que fa a la UFAM, de St. Joan de Déu, explica que ja s’ha concretat una reunió 
amb el gerent de l’hospital i la comissionada de salut i s’ha demanat als diferents 
agents que deriven a la UFAM informació per tal de gaudir d’una visió global sobre el 

tema. 
 

Posa de manifest que per a la regidoria el GTVM ha estat mol útil per treballar i 
aprofundir en moltes qüestions, treball que ha aportat eines i coneixements i que s’ha 
convertit en un espai d’intercanvi. Creu que els resultats són ben visibles. 

 
 

Intervé Mariana González, d’ADDAS, per demanar continuïtat en el tema de l’estudi 
de violències sexuals, així com per insistir en la construcció del mapa d’actius. Creu 
que el GTVM hauria d’aportar metodologia, a la qual cosa Montse Pineda diu que 

potser cal mirar com s’ha fet en l’Estratègia per la Salut Sexual i Reproductiva. En 
relació al tema de les violències sexuals, comenta que la conclusió principal és que hi 

ha una manca de coordinació i de model d’abordatge. 
 
 

Blanca Padrós, de la Com. Dones Advocades, comenta, ja en relació al segon punt 
de l’ordre del dia, que determinades oficines del SEPE deneguen ajuts a les dones en 

situacions de violències masclistes, o sia, que hi ha oficines que incompleixen les 
instruccions. En aquests cas, conclou, cal demanar un full de reclamació on consti que 
s’ha aportat la documentació i que, malgrat tot, s’ha denegat l’esmentat ajut. 

 
 

Begonya Enguix de l’ICA, demana trobar un moment per discutir, dins el GTVM, 
projectes de recerca universitària relacionats amb les violències masclistes. 
 

Acaba la reunió amb una intervenció de Montse Pineda, de Creació Positiva, 
comentant que queda pendent el “què” i el “com” es segueix treballant dins el GTVM. 

Proposa que el treball que ha fet ADDAS dins la seva entitat potser caldria que el 
fessin totes les membres del Grup de Treball. Així, proposa que a la primera sessió 

després de les vacances d’estiu s’aprofundeixi en els temes tractats, sempre tenint 
present que l’objectiu del GTVM és el seguiment de la Mesura de Govern d’abordatge 
de les violències masclistes. 


